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زیستبوم

 
ایلنا  ســـعید کریمی، مدیـــرکل دفتر ارزیابی زیســـت محیطی ســـازمان 

محیط  زیســـت با بیان اینکه این ســـازمان خواهان آن اســـت کـــه در صورت 
امـــکان روش اجرای طرح توســـعه میدان نفتی ســـهراب تغییـــر کند تا دیگر 
نیازی به خشـــک کـــردن بخش هایـــی از تـــالاب هورالعظیم وجود نداشـــته 
باشـــد، گفـــت: در حـــال حاضر گزینه هـــای فنی مختلفـــی برای اجـــرای این 
پـــروژه مدنظر قرار دارد که یکـــی از آنها انجام حفاری مـــورب یا همان حفاری 
مایل از بیرون تالاب اســـت که استحصال خشـــکی در دل تالاب را به حداقل 
می رســـاند. البته وزارت نفت می گویـــد که توان فنی انجام این کار در کشـــور 
وجـــود ندارد و حتی اگر هم این توان وجود داشـــته باشـــد، شـــرایط محیطی 

محـــدوده تالاب هورالعظیم اجـــازه انجام ایـــن کار را نمی دهد.
 

ایسنا  ایرج حشـــمتی، معاون محیط زیســـت انسانی ســـازمان حفاظت 

محیط زیست درباره خســـارتی که امسال و ســـال های گذشته حیات وحش 
ع در حاشـــیه مناطق وارد کرده اند، گفت: این افراد)صاحبان  به باغ ها و مزار
ع( از ســـال های گذشـــته طلـــب دارند که مقرر شـــد هماهنگی  باغ ها و مزار
لازم برای پرداخت مطالبات مردم پیگیری شـــود. بر این اســـاس، تفاهمنامه 
صنـــدوق ملـــی محیـــط زیســـت بـــا بیمـــه رازی بـــرای پرداخـــت خســـارات 
ع وقت  حیات وحش به مردم منعقد شـــده اســـت تا این خســـارات در اســـر

پرداخت شود.

ایرنا عـــزت الله ضرغامـــی، وزیر میـــراث فرهنگی، گردشـــگری و صنایع 

دســـتی گفت: گنابـــاد با توجه بـــه ظرفیت های غنـــی خود به عنـــوان یکی از 
مناطق دارای اولویت برای ســـرمایه گذاری در بخش گردشگری مطرح است.

ایسنا محمدرضـــا حســـینی، مســـئول اداره بیابـــان منابـــع طبیعـــی و 

آبخیزداری شهرســـتان ســـمنان از اجرای طرح بیابان زدایی در ۱۲۵ هکتار از 
اراضـــی بیابانی جنـــوب دلازیان در شهرســـتان ســـمنان خبر داد.

ایسنا محســـن معصوم علیزاده، مدیرکل میراث فرهنگی، گردشـــگری و 

صنایع دســـتی استان همدان از کشـــف و ضبط ۹۲ قطعه سکه دوره سلوکی-
اشکانی با قدمت ۲۴۰۰ ســـاله در نهاوند خبر داد.

ایرنا بنـــا بـــه گفتهداریوش گل علیـــزاده، رئیس مرکز ملی هـــوا و تغییر 

اقلیم ســـازمان حفاظت محیط زیســـت، ســـال گذشـــته یک میلیون و ۴۷۰ 
خـــودروی نوشـــماره وارد حـــوزه حمل ونقـــل شـــد و در همان ســـال فقط ۲۰ 
هـــزار و ٨٠٠ خودرو اســـقاط و در نیمه اول امســـال نیز فقـــط ۳۵ هزار خودرو 

اســـقاط  شد.

ایرنا  ســـید ســـجاد انوشـــه، معـــاون امـــور شـــهرداری های ســـازمان 

شـــهرداری ها و دهیاری هـــای کشـــور گفت: آمارها نشـــان می دهد که ســـهم 
آلایندگـــی خودروهـــا در آلودگی هوا حـــدود ۶۰ درصد اســـت بنابراین با برقی 
کـــردن بخش زیـــادی از نـــاوگان حمل ونقل عمومی کشـــور، حجـــم زیادی از 

آلودگی هوا کاســـته خواهد شـــد.

خبردرخبر

بسیاری از 
کارشناسان 

و فعالان 
معتقدندنیامدن 

امید تک درنای 
سیبری، از 

روسیه به 
تالاب ازباران 
و سرخرود در 

فریدونکنار هم 
کار گرما باشد

زیســـتبوم/ گرما مهاجرت برخی 
از گونه هـــا را کـــه فصل ســـرد ایران 
را بـــرای زمســـتان گذرانی انتخـــاب 
بـــه عقـــب انداخـــت.  می کردنـــد 
بســـیاری از کارشناســـان و فعـــالان 
معتقدنـــد نیامدن امیـــد تک درنای 
سیبری، از روســـیه به تالاب ازباران 
و ســـرخرود در فریدونکنـــار هم کار 
گرما باشـــد. سرشـــماری زمســـتانه 
اســـتان  شـــاخص  حیات وحـــش 
تهـــران نیـــز قرار بـــود تـــا اوایل دی 
مـــاه بـــه  اتمـــام برســـد امـــا گرمـــا 
ایـــن سرشـــماری را هـــم بـــه تعویق 
انداخـــت. باریـــدن بـــرف بهترین 
شـــرایط را بـــرای سرشـــماری ایجاد 
می کند. آنطـــور که محمـــد کرمی، 
رئیـــس اداره حفاظـــت و مدیریـــت 
حیات وحش اســـتان تهران درباره 
به تعویـــق افتادن سرشـــماری ها به 
ایســـنا می گوید: امســـال بـــه علت 
وضعیـــت آب وهوایی و کمبود برف 
در ارتفاعات اســـتان سرشـــماری به 
تعویـــق افتـــاد. هـــوا چندان ســـرد 
نشـــد چـــون ســـرمای هـــوا موجب 
قاطـــی شـــدن گله هـــای نـــر و ماده 
می شـــود. در این شـــرایط می توان 
آنها را در کنار هم دید و سرشـــماری 

. د کر

او دربـــاره تأثیـــر آلودگـــی هـــوا بـــر 
حیات وحش می گویـــد: همانگونه 
کـــه ایـــن وضعیت بـــر انســـان تأثیر 
می گذارد بر ســـایر پســـتانداران نیز 
اثرگذار خواهـــد بود، البتـــه میزان 
تأثیـــر آن را بایـــد مراکـــز علمـــی و 

دانشـــگاهی تعییـــن کنند.
بـــه گفتـــه او، سرشـــماری پاییـــزه و 
زمستانه سم داران شاخص استان، 
طی هفته جاری به پایان می رســـد. 

کرمـــی می گویـــد: ایـــن کار به تازگی 
در منطقـــه حفاظت شـــده ورجین 
انجـــام شـــده اســـت و در صـــورت 
مساعدشـــدن کیفیت هوای استان 
و وجـــود دید بهتر، ایـــن کار در البرز 
مرکزی انجام و سرشـــماری به پایان 

. سد می ر
نتایـــج  اینکـــه  بیـــان  بـــا  کرمـــی 
سرشماری زمســـتانه حیات وحش 
هیچ کـــدام از مناطـــق را تاکنـــون 

جمع بنـــدی نکرده ایـــم، می گویـــد: 
ممکن اســـت نیاز به دوباره شماری 
در بعضـــی مســـیرها باشـــد. ایـــن 
مـــوارد باید اســـتخراج و جمع بندی 
نهایی شـــود، البته معمـــولاً گزارش 
سرشـــماری ســـم داران شـــاخص 
اســـتان را اواخـــر بهمـــن تـــا نیمـــه 
اسفند به ســـازمان حفاظت محیط 

زیســـت ارســـال می کنیـــم.
 او از انجـــام سرشـــماری زمســـتانه 

گرماسرشماریحیاتوحشتهرانرابهتعویقانداخت

حیات وحش را آخر پاییز نشمردند
پرنـــدگان آبـــزی و کنارآبـــزی مهاجر 
خبـــر می دهـــد و می گویـــد: زمـــان 
انجام ایـــن کار ابتدا تا انتهای ژانویه 
است. با تکمیل شـــدن سرشماری 
سم داران شـــاخص اســـتان تهران 
طـــی هفتـــه جـــاری، سرشـــماری 
پرندگان آبـــزی و کنار آبـــزی مهاجر 
از هفتـــه جـــاری در 8 و ۹ ســـایت 
آغـــاز می شـــود. بـــا اتمـــام ایـــن دو 
سرشـــماری گزارش آن به ســـازمان 
حفاظـــت محیـــط زیســـت تحویل 

داده می شـــود.
 کرمـــی دربـــاره تأثیـــر خشکســـالی 
بـــر زیســـتگاه های پرنـــدگان آبزی و 
کنارآبزی مهاجـــر می گوید: بعضی از 
این زیســـتگاه ها مثل دریاچه  پشت 
ســـدهای ماملو، فشافویه و لتیان یا 
آبگیرهـــای پرورش ماهـــی در تالاب 
عشق آباد انسان ســـاخت هستند. 
بنابرایـــن آب دارند و پرنـــده هم به 
ایـــن مکان هـــا مهاجـــرت می کند. 
بـــا توجه به آنکه زمســـتان متعادلی 
در این زیستگاه ها خواهیم داشت، 
بـــه احتمال زیـــاد پرنـــدگان در این 

مکان هـــا می مانند.
ایـــن مســـئول دربـــاره وضعیت آبی 
دریاچه هـــا و تالاب هـــای طبیعـــی 
می گویـــد: این پهنه هـــای آبی دچار 

بحـــران کم آبـــی شـــده اند، چراکـــه 
وابسته به روان آب های رودخانه ها 
هســـتند. ایـــن در حالی اســـت که 
در ماه هـــای اخیـــر روان آب جـــاری 
نشـــده اســـت. بنابرایـــن تالاب هـــا 
مثـــل تالاب هـــای بندعلیخـــان و 
قنبرآباد بـــا کمبود قابـــل توجه آب 
مواجـــه هســـتند. در این شـــرایط 
پرنـــدگان کمـــی بـــه ایـــن مکان ها 

می رونـــد.
کرمـــی در پایـــان دربـــاره تالاب ها و 
دریاچه هایـــی که در اســـتان تهران 
زیســـتگاه های »اصلـــی« پرنـــدگان 
 : یـــد می گو  ، هســـتند جـــر  مها
دریاچه هـــای دارای امنیت مطلوب 
برای این گونه ها مناســـب هســـتند 
ماننـــد دریاچه ســـد ماملـــو، چراکه 
بـــه علـــت قرارگیـــری در منطقـــه 
حفاظت شـــده جاجـــرود و پـــارک 
ملـــی خجیر امنیـــت خوبـــی دارد. 
لاب  تـــا ننـــد  ما یی  ه ها یســـتگا ز
بندعلیخان بـــه علت دوربـــودن از 
مراکز انســـانی در صورت مناســـب 
بودن شرایط جوی پذیرای پرندگان 
مهاجر هستند ولی پرندگان مهاجر 
کمتری به زیســـتگاه های نزدیک به 
مناطـــق مســـکونی و فاقـــد امنیت 

می روند.  کافـــی 

گزارش

 
ن  ما ز ســـا ئیـــس  بوم/ر زیســـت
حفاظـــت محیـــط زیســـت کشـــور 
اعتقـــاد دارد، قانـــون هـــوای پاک که 
در ســـال ۱۳۹۶ بـــه تصویب مجلس 
شـــورای اســـامی رســـید یک قانون 
ویترینـــی اســـت و قابلیـــت اجرایی 
و بـــاز کـــردن گره از مشـــکل کشـــور 
را نـــدارد .علـــی ســـاجقه در جریان 
ســـفر رئیس جمهور و اعضای هیأت 
دولت بـــه اســـتان زنجـــان، یـــادآور 
شـــد که بارهـــا خواســـتار تخصیص 

حداقل ۲۰ درصد از عوارض آلایندگی 
بـــه محیط زیســـت شـــده اســـت اما 
نمایندگان مجلس با این پیشـــنهاد 

موافقـــت نکرده انـــد.

چرا باید عوارض آلایندگی به 
جیب شهرداری ها برود؟!

علی ســـاجقه با انتقـــاد از تخصیص 
بـــه  صنایـــع  آلایندگـــی  عـــوارض 
شهرداری ها گفت: ۱۰۰درصد عوارض 
آلایندگـــی بـــه جـــای تخصیـــص بـــه 
محیط زیســـت برای حل مشـــکات 
محیـــط زیســـتی، بـــه شـــهردار  ی ها 
به عنـــوان منابـــع پایـــدار بودجـــه 
تخصیص می یابد و مشخص نیست 

پولی کـــه باید صـــرف تجهیز صنایع 
بـــرای کاهش آلایندگی شـــود، صرف 

چـــه چیزی می شـــود.
رئیـــس ســـازمان حفاظـــت محیط 
زیســـت گفـــت: پیشـــنهاد دادیم که 
حداقـــل ۲۰ درصـــد ایـــن عـــوارض 
بـــه صنـــدوق ملـــی محیط زیســـت 
اختصـــاص یابـــد تـــا بتـــوان بـــرای 
زیســـتی  محیـــط  مشـــکات  حـــل 
ســـرمایه گذاری کـــرد اما متأســـفانه 
هر ســـال نمایندگان مجلـــس با این 
مهـــم مخالفـــت می کنند کـــه جای 

تأســـف دارد.
معـــاون رئیس جمهـــور تأکیـــد کرد: 
طبق قانون اصـــاح صنعت خودرو، 

نماینـــدگان مجلس مصـــوب کردند 
که دو و نیم درصـــد هزینه هر خودرو 
به صندوق شـــکوفایی وزارت صمت 
واریـــز شـــود! درحالی کـــه بایـــد این 
بودجـــه بـــه صنـــدوق ملـــی محیط 
زیســـت تخصیـــص می یافـــت تـــا در 
حوزه محیط زیســـت هزینه  شود. در 
واقع با ایـــن کار پول اســـقاط بازهم 

به حســـاب وزارت صمـــت می رود.

لزوم تصویب لایحه حفاظت 
مشارکتی

او بـــه اصـــل ۵۰ قانـــون اساســـی که 
حفظ محیط زیســـت را وظیفه مردم 
می دانـــد، اشـــاره کـــرد و خواســـتار 

رئیسسازمانحفاظتمحیطزیستخواستاراختصاص
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 قانون »هوای پاک« 
توان پاکیزه کردن هوا را ندارد

تصویـــب لایحه حفاظت مشـــارکتی 
از ســـوی نماینـــدگان مجلس شـــد.

معاون رئیس جمهور تشکیل بیش 
از ۲ هـــزار خانـــه محیـــط زیســـت را 
نشـــانه اعتقاد پردیسان به مشارکت 
مردمی در حفاظت از محیط زیست 
عنـــوان کرد و گفـــت: در بخشـــی از 
کشـــورها ۷۰ درصـــد ســـرزمین را به 
مناطـــق حفاظت از محیط زیســـت 
اختصـــاص داده انـــد و در دنیا نیز به 
طـــور میانگین ۲۵ درصد مســـاحت 
کشـــورها پهنـــه حفاظتی اســـت اما 
این آمار در کشـــور ما ۱۱ درصد است.

ســـاجقه بـــا اشـــاره بـــه افزایـــش 
مناطـــق حفاظت شـــده در کشـــور، 
از بی توجهـــی برخی از دســـتگاه ها 
بـــه حفـــظ مناطـــق حفاظت شـــده 
گله کـــرد و گفت: پهنه هـــای محیط 
زیســـتی، بـــا حضـــور وزارت صمت، 
ســـازمان منابـــع طبیعی و ســـازمان 
حفاظت محیط زیســـت مشـــخص 
می شـــوند امـــا می بینیم کـــه همین 
دســـتگاهی کـــه زیـــر برگـــه انتخاب 
پهنـــه حفاظتی را امضا کرده اســـت، 
نخستین دســـتگاهی است که دریل 
و بولدوزرهایش به مناطق حفاظت 

شـــده یـــورش می برند.
او گفـــت: یک بـــار در شـــورایعالی 
محیط زیســـت، منطقه ای به عنوان 
منطقه حفاظت شـــده انتخاب شد 
اما دقیقـــاً روز بعدش یـــک نماینده 
در  توســـعه  درخواســـت  مجلـــس 

همیـــن منطقـــه را می دهد.

مخالفت با رشد بی رویه اراضی 
کشاورزی

رئیـــس ســـازمان حفاظـــت محیط 
تخصیـــص  از  انتقـــاد  بـــا  زیســـت 
بی رویـــه اراضـــی بـــرای کشـــاورزی 
درعین راندمان پایین کشـــاورزی در 
کشـــور، گفت: ما به جای کشـــاورزی 
علمـــی تنهـــا بـــه دنبـــال افزایـــش 
ســـطح زیرکشـــت هســـتیم. مـــا از 
ســـازمان نظام مهندسی و کشاورزی 
کشـــور انتظار داریم براســـاس علم 
روز دنیـــا تولیـــد در واحـــد ســـطح را 
افزایش دهد و نه اینکه فقط ســـطح 

زیرکشـــت را اضافـــه کند.

 خودروهای ایرانی توانایی 
سوزاندن بنزین باکیفیت را 

ندارند
معاون رئیس جمهور بـــا بیان اینکه 

مـــا در بحـــث قوانیـــن مربـــوط بـــه 
محیط زیست کشـــور مشکل داریم، 
گفـــت: بـــه عنـــوان مثـــال مجلس 
شورای اسامی در سال ۱۳۹۶ قانون 
هـــوای پـــاک را مصوب کـــرد که یک 
قانـــون ویترینـــی اســـت و قابلیـــت 
اجرایـــی و بـــاز کردن گره از مشـــکل 

کشـــور را ندارد.
ســـاجقه گفت: به عنـــوان مثال در 
این قانون آمده اســـت که در کشـــور 
بنزین یورو ۶ تولید و توزیع شـــود اما 
آیـــا خودروهای مـــا می توانند بنزینی 
با ایـــن کیفیت را بســـوزانند؟ بنزین 
یـــورو ۶ در خودروهای مـــا مانند این 
اســـت که در ظرف زنگ زده آب زلال 
بریزیـــم. خودروهای ما اســـتاندارد 
نیســـت و نمی تواننـــد ایـــن بنزین را 

بسوزانند.

ورود پساب تمام صنایع زنجان 
به سمت رودخانه

ســـاجقه در جریان ســـفر به زنجان 
از در دســـتورکار قرار گرفتن »ممنوع 
شـــدن اســـتفاده از پاســـتیک های 
زیر ۲۵ میکرون در کشـــور« خبر داد 
و گفت: پســـاب تمام صنایع زنجان 
به ســـمت رودخانـــه جاری اســـت، 
ایـــن در حالی اســـت که تمـــام این 
واحدهـــا مکلف بـــه داشـــتن واحد 

تصفیه پســـاب هستند.
ســـاجقه بـــه همیـــن دلیـــل تمام 
صنایع اســـتان را مکلف به داشـــتن 
واحـــد تصفیـــه دانســـت و در بازدید 
از واحـــد تصفیـــه پســـاب »شـــرکت 
 : گفـــت  ، » ن نجـــا ز یـــس  نیک ر
شـــرکت نیک ریـــس هـــم یکـــی از 
این شـــرکت  ها اســـت کـــه اقدامات 
محیط زیســـتی خوبـــی را انجام داده 
اســـت. همچنین ایـــن مجموعه در 
بحـــث HSE )ایمنـــی، بهداشـــت و 
محیط زیســـت( نیز عملکـــرد خوبی 

داشـــته است.
معـــاون رئیس جمهـــور بـــا تأکیـــد 
لیت  مســـئو جـــه  د بو ینکـــه  ا بـــر 
اجتماعی شـــرکت هایی کـــه آلاینده 
محیط زیســـت هســـتند باید صرف 
جبران آســـیب های محیط زیســـتی 
شـــود، گفـــت: واحـــد HSE رکـــن 
اصلی مجموعه های صنعتی اســـت 
و نبـــود ایـــن واحدها یک شـــاخصه 
منفی در رشد و توســـعه و همچنین 
رعایـــت ضوابـــط زیســـت محیطـــی 

محســـوب می شـــود.

علی سلاجقه 
در جریان سفر 

رئیس جمهور 
و اعضای 

هیأت دولت 
به استان 

زنجان، یادآور 
شد که بارها 

خواستار 
تخصیص 

حداقل 
2۰ درصد 

از عوارض 
آلایندگی به 

محیط زیست 
شده است 

اما نمایندگان 
مجلس با 

این پیشنهاد 
موافقت 
نکرده اند

 عکس: فارس

خودروهایتاریخیازمعاینهفنیمعافشدند
سخنگوی دبیرخانه کارگروه صیانت از وسایل نقلیه تاریخی گفت: صدور ۱۰ روزه شناسنامه 

مالکیت و پاک تاریخی و معافیت وسایل نقلیه دارای پاک تاریخی از معاینه فنی به تصویب 
رسید. امید شریفی گفت: بر این اساس با مصوبه جدید دولت که در تاریخ ۱۳دی ماه ۱۴۰۲ توسط 

معاون اول رئیس جمهور اباغ شد، مالکان وسایل نقلیه دارای پاک تاریخی با ثبت درخواست 
در سامانه های آناین، می توانند بدون مشکل در معابر عمومی تردد داشته باشند و همچنین از 

دریافت معاینه فنی معاف هستند. وی گفت: با تصویب این قانون، صدور موافقتنامه هر گونه 
فعالیت مربوط به خودروهای کاسیک و تاریخی در کشور به عهده کارگروه است.

 عکس: تسنیم

احتمالجابهجاییشهرکهایسربورویزنجان
اصلی ترین مشکل   زیست  محیطی استان زنجان آلودگی آب های زیرزمینی است و با توجه به اینکه 

عمده نیاز آبی مردم استان از طریق چاه های آبی تأمین می شود، این نگرانی بین مردم وجود 
دارد که آلوده بودن منابع آبی می تواند سامتی آنها را به خطر بیندازد. ایرج حشمتی، معاون 

محیط زیست انسانی سازمان حفاظت محیط زیست هم مسأله فعالیت شهرک های سرب و روی 
را یکی از مشکات اساسی استان می داند و می گوید: قرار است در این خصوص جلسات ویژه ای 

برگزار شود و اگر امکان جابه جایی وجود داشت این شهرک ها جابه جا شوند، در غیر این صورت با 
الزامات زیست محیطی سفت و سخت تری به فعالیت های خود ادامه دهند.


